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The survey of works, denoting to the issue of gifted students maintenance, are described in the article. The authors 
disclose the notions of “giftedness”, “gifted child”, “maintenance”. Different kinds of maintenance of gifted students 
are considered. It is defined purposes and main tasks of psychological and social and pedagogical maintenance of 
gifted students, problems of social and pedagogical maintenance of gifted teens. Specific features and components of 
maintenance of gifted students are allocated in the article. Special attention is paid to the role of a teacher in the process 
of maintenance of gifted students. The authors consider mentoring as one of effective forms of activity. The principles 
of psychological and pedagogical maintenance, pedagogical activity in the process of gifted children education and the 
didactic principles of heuristic education are determined in the article.
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Проведён обзор нормативных документов, отражающих требования к информационно-образовательной 
среде вуза (ИОС). Рассмотрены основные компоненты ИОС среды технического вуза: программно-техниче-
ский, информационный, психолого-педагогический, социально-воспитательный. Уточнен состав компонентов. 
Выявлены особенности ИОС технического вуза, которые определяются необходимостью: использования си-
стемы управления обучением (Learning Management System – LMS), например, Moodle; обеспечения доступа к 
курсам через Интернет; использования современного лабораторного оборудования и лабораторий удалённого 
доступа; применения специализированного лицензионного программного обеспечения; использования графи-
ческого материала (чертежи, диаграммы, 3D-графика, анимация); интеграции педагогических и информацион-
ных технологий; интеграции социокультурной и виртуальной сред вуза.
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The paper provides the review of the normative documents reflecting the requirements to the University 
Information and Educational Environment (IEE). The author deals with the main components of the technical 
University IEE, namely: program-technical, information, psychological and pedagogical, social and educational. The 
composition of the above-mentioned components has been specified. There have been also revealed the specific features 
of the technical University IEE which are defined by the necessity of: using Learning Management System (LMS), 
for example MOODLE; providing the course access through the Internet; using up-to-date laboratory equipment 
and remote access laboratories; applying specialized license software; using the graphic material (drawings, charts, 
3D-graphics, animation); integrating pedagogical and information technologies; integrating the University social and 
cultural and virtual environment.
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В результате исследований была установлена степень соответствия нагрузок, заблаговременно планируемых 
тренером и фактически выполняемых гимнастками в учебно-тренировочном занятии. В данных исследовани-
ях приняли участие 24 гимнастки, тренирующихся по программе I-го взрослого разряда. Проведенный анализ 
тренировочных занятий установил, что от величины общего объема нагрузки количество выполнения опорных 
прыжков составляет 15%, работа на брусьях - 22,5%, на бревне - 17,2%, вольные упражнения - 26,3%, разминка 
- 11,2%, СФП - 7,5%. Это позволяет рассчитать количество элементов на каждом виде многоборья в спортивной 


